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هشدار فرمانده سپاه به تل آویو
سپاه نیوز: سردار سرلشــکر پاسدار حسین سلامی  �

فرمانده کل سپاه پاســداران انقلاب اسلامی دیروز در 
حاشیه برگزاری مرحله نهایی رزمایش مشترک پیامبر 
اعظم (ص) ۱۷ ســپاه، برگزاری ایــن رزمایش به ویژه 
در بخش موشــکی را دارای پیام های بسیار واضح و 
آشکار توصیف و تصریح کرد: پیام این رزمایش هشدار 
جــدی، واقعی و میدانــی به تهدید هــای مقام های 
رژیم صهیونیســتی اســت که مراقب اشــتباهات و 
خطاهای خود باشــند و اگر دســت از پــا خطا کنند، 
دستانشــان را قطع خواهیم کرد. فرمانده کل ســپاه 
فاصله بیــن عملیــات واقعی و رزمایش موشــکی 
ســپاه را تنها در تغییر زوایای پرتاب موشــک دانست 
و اظهــار کرد: بنابراین دشــمنان باید مراقب حرف ها 
و صحبت هایشــان باشــند. وی در ادامــه آزمایــش 
ســامانه های موشــکی دقیق و به روزترشــده نیروی 
هوا فضای سپاه و پرتاب های هم زمان از نقاط متعدد 
به سوی یک هدف واقعی شبیه سازی شده را از اهداف 
این رزمایش برشــمرد و گفت: این رزمایش ترکیبی از 
حرکت پهپاد های تهاجمی و موشــک های بالستیک 
نقطه زنی بود که امروز توانســت اهــداف نزدیک به 
واقعیت ما را به شکل صددرصد محقق کند. فرمانده 
کل سپاه در پایان انطباق عملیات تمرینی و واقعی را 
از محاسن رزمایش موشکی برشمرد و گفت: همگان 
مشــاهده کردند، اهداف توســط تمام موشــک های 
پرتاب شــده در آن واحد هدف قــرار گرفتند و منهدم 

شدند، این شرایط دقیقا شرایط واقعی است.

توییت علی مطهری در سالگرد 
درگذشت آیت االله منتظری

خبرآنلایــن: علی مطهــری نایب رئیس ســابق  �
مجلس شورای اسلامی در توییتی سالگرد درگذشت 
مرحــوم آیــت االله حســینعلی منتظــری را گرامی 
داشت. نایب رئیس سابق مجلس در توییتی نوشت: 
مهم ترین درسی که باید از آیت االله منتظری بیاموزیم 
این است که ایشان به خاطر دفاع از حقوق مردم یک 

مقام عالی را از دست داد.

نماینده مجلس: طرح صیانت 
با قانون اساسی مغایرت  داشت

ایلنــا: نماینــده مجلس دهــم فاطمــه ذوالقدر  �
درباره ایراد مرکز پژوهش هــا به طرح صیانت گفت: 
کمیســیون فرهنگی مجلس دهم در بررســی طرح 
صیانــت، به دلیل مغایرت هایی که با قانون اساســی 
داشــت، گزارش های وزارت اطلاعات که خودشــان 
ارائه کردند و مشــکلاتی که در زیرساخت های فضای 
مجازی وجود داشــت، تصمیم گرفــت این طرح به 
مرکز پژوهش ها برود و با تشــکیل کمیسیونی در آنجا 
و بررســی ابهامات آن، تطابق بیشــتری با صیانت از 
حقوق کاربران داشــته باشــد. مجددا این طرح را در 
مجلس یازدهم، بــدون آنکه کار کارشناســی انجام 
شود تا ابهامات آن برطرف شود، مطرح کردند. همین 
کار باعث شــد نگرانی هایــی در جامعه و مخصوصا 
کســب وکار مردم در فضای مجازی ایجاد شود. مرکز 
پژوهش هــا هم با طــرح این موضوع کــه همچنان 
ابهاماتی در طرح وجود دارد، تشــخیص داد که زمان 
بیشتری برای اصلاح این طرح نیاز است. من نمی دانم 
چرا عده ای دنبال موضوعی هســتند که باعث ایجاد 
نگرانی و ابهامات در ســطح جامعه شده است. الان 
اولویت مردم، معیشت و مشــکلات اقتصادی است. 
اگر نمایندگان مجلس بخواهند طرح هایی را که شاید 
در اولویت هم نباشــد تصویب کنند، اول باید ابهامات 
این طــرح را رفع کنند، بعد مرکــز پژوهش ها بیاید با 
بررسی دقیق که ابهامات آن رفع شده و مغایرت هایی 
نداشته باشــد، کار کارشناسی خود را که در پی حفظ 
صیانت از حقوق کاربران فضای مجازی است، انجام 
دهد. ذوالقدر در پاســخ به این ســؤال کــه «آیا مرکز 
پژوهش ها در راستای اینکه طرح صیانت ممکن است 
به جمع طرح های اقتصادی دولت که باعث اعتراض 
مردم شده اضافه شود، به آن ایراد گرفت»، گفت: این 
احتمــال وجود دارد؛ اما مخالفت مرکز پژوهش ها به 
دلیل وجود ابهامات در طرح اســت. شــاید اعتراض 

مردم به این موضوع هم مؤثر باشد.

ماجرای فیلم مستهجنی 
که ضرغامی توزیع کرد

خبرآنلاین: فریدون حسنوند نماینده مجلس در یک  �
برنامه تلویزیونی گفت: زمانی که آقای ضرغامی رئیس 
صداوسیما بود، ما هم در کمیسیون فرهنگی بودیم و 
بحث ماهواره بود. با هماهنگی صداوسیما و مجلس، 
گروهــی به چند کشــور دنیا اعزام شــدند تا وضعیت 
ماهواره و مدیریت آن را بررسی کنند. آقای ضرغامی، 
اعضای کمیســیون فرهنگی را دعوت کرد و یک فیلم 
ویدئویــی داد و با هزار شــرمندگی گفــت این فیلم از 
فیلم های مســتهجن است. از شــبکه های ماهواره ای 
این را گرفته ایم. این را امشــب بــه خانه ببرید و دور از 
چشــم اعضای خانواده و به صورت خصوصی ببینید. 
حســنوند گفت: چند روز بعد، به رهبــری مراجعه و 
شکایت کرده بودند که صداوسیما دارد فیلم مستهجن 
توزیع می کند. مسئولان صداوسیما هم گفتند ما این را 
دادیم به صورت خصوصی و دور از خانواده به عنوان 
نماینده مجلس ببینید تا همه واقعیات را دیده باشید. 
برنامه های ورزشی و کشاورزی و اقتصاد را ببینید و این 
فیلم را هم ببینید. شــما که نتوانستید در اتاق خودتان 
ایــن فیلم را ببینید و به رهبری شــکایت کردید چطور 

می خواهید اجازه بدهید این فیلم ها را مردم ببینند؟

غیاب مردم در مذاکرات وین
دولت هایی در عرصه بین المللی و منطقه ای 
موفق انــد کــه دولتشــان ســربرآورده از طبقــه 
قدرتمنــدی از مــردم باشــد. «رابــرت کاکس» 
نظریه پــرداز روابــط بین الملــل بــاور دارد کــه 
موقعیــت برتر یک کشــور در عرصــه جهانی را 
برتــری داخلی یــک طبقه اجتماعی مســلط به 
وجــود خواهد آورد؛ طبقه اجتماعی ای که انرژی 
حاصل از به قدرت رسیدن در داخل را به فراسوی 
مرزها تسری دهد. بر اســاس این اگر دولت نتواند 
به واســطه یک طبقه اجتماعــی روی کار بیاید و 
این طبقه اجتماعــی در داخل حامی منافع دیگر 
طبقات به شکلی فراگیر نباشد، و آنان را نمایندگی 
نکنــد، دولتــی ضعیــف در عرصــه بین المللی 
خواهد بــود. تقریبا هیچ یــک از دولت های ایران 
بعد از پیروزی نتوانســته اند طبقه فراگیر تشکیل 
دهند تا بتوانند در سیاســت های منطقه ای نقشی 
جدی داشــته باشــند. کاکس باور دارد اثرگذاری 
منطقه ای و جهانی، تابع انســجام و ترکیب ســه 
عامل اســت: توانایی هــای مــادی، بصیرت ها و 
نهادها. اگر بخواهیم با این عوامل سیاســت های 
منطقه  ای ایران را بســنجیم، به نکته قابل اتکایی 
دســت نمی یابیم، البته حضــور منطقه  ای ایران 
فراز و فرودهای بســیاری داشــته اســت، اما اگر 
توانایی مــادی و بصیرت ها را نادیــده بگیریم باز 
هم نهادهایی که بتوانند سیاســت های منطقه ای 
ایران را جذاب کنند وجود ندارد. کاکس باور دارد 
غرب با ایدئولوژی لیبرال و اقتصاد آزاد توانســته 
به این مهم دست یابد اما بحث رابرت کاکس به 
همین جا منتهی نمی شود. او می گوید این عوامل 
بــر نیروهای اجتماعی اســتوار اســت. نیروهای 
اجتماعی ای که در شــکل معینی از روابط تولید 
ریشــه دارند. با تغییر شــیوه های تولیــد، قدرت 
برتر کشورها به چالش کشــیده خواهد شد. او از 
صنعتی شــدن اروپا و تغییر روابط سخن می گوید 
کــه موجب پیدایش طبقه کارگر شــده اســت و 
مناســبتی با بحث مــا ندارد. گرانیــگاه بحث در 
اینجا این است که کشورهایی با اقتصاد نابسامان 
و نهادهــای غیرجذاب حتی اگر بصیرت های لازم 
در مدیریت را داشــته باشــند، قادر بــه اثرگذاری 
نخواهند بود. اینک اصولگرایان بیش از هر زمان 
دیگری به این نکات پی برده اند و شاید از اینکه در 
ادوار گذشته منافع ملی را فدای مطالبات و منافع 
جناحی خویش کرده  بودند، ســخت پشیمان اند. 
دولت ســیزدهم و تیــم مذاکره کننــده آن ناگزیر 
است به توافقی دســت یابد که قابل دفاع باشد. 
این مهم اگر خوشــایند مخالفان آنان هم نباشــد 
همه باید در تحقق آن کوشــش کنند و در انتظار 

معجزه نباشند.

 سخني با رئیس مجلس
جناب آقای قالیباف

 هم اکنون در تهران حدود ۱۶۰ کیلومتر خط متروی 
زیرزمینی، ۶۰ کیلومتر خط متروی روزمینی، ۱۳۰۰ 
واگن فعال و ۱۴۰ ایســتگاه متــرو وجود دارد. این 
در مجموع در ۲۳ ســال گذشته به افتتاح رسیده 
اســت و طبیعتا به دلیل آنکه بیش از نیمی از این 
مدت در دوران مسئولیت جناب عالی در شهرداری 
تهران سپری شده است، فعالیت انجام شده در این 
دوران نیز بیشتر از سایر مسئولان بوده است و البته 
این به معنای نقش نداشتن دولت های گذشته در 
دستاوردهای مترو نیست. به  طور نمونه کارخانه 
واگن ســازی تهران که مورد اشــاره حضرت عالی 
قرار گرفت، در دوران دولت اصلاحات و شهرداری 
دکتر احمدی نژاد تأسیس شد و اعتبار ارزی قرارداد 
۶۰۰ واگن مترو که دو دوران شهرداری جناب عالی 
خریداری و وارد متروی تهران شــد، از طرف بانک 
مرکــزی دولت آقای احمدی نژاد تأســیس یافت؛ 
بنابراین نقش همه دولت ها و شــهرداران تهران 
در موفقیت به دســت آمده و همچنین مشکلات و 
کمبودها قابل بررســی اســت. امروز انتظار افکار 
عمومی از مسئولان، پاسخ گویی نسبت به عملکرد 
خود در برابر نقدهای کارشناســی است و طبیعی 
اســت که پذیرش مسئولیت و واقع بینی و انصاف 
نســبت به کارنامه خود و دیگر مســئولان زمینه 
قضاوتی منصفانه مردم نســبت به مسئولان نظام 

را فراهم می کند.

متافقه در مقابل متاورس
شــما در چنین محیطی و با آواتارتان قادرید با 
دوستان و خانواده خود معاشرت کنید، کار و تفریح 
کنید، آموزش ببینید، بازی کنید، خرید کنید، تفریح 
بروید، در کنفرانس ها شــرکت کنید، به گذشــته و 
حال و آینده ســفر کنید. محتوا خلق کنید و تمامی 
تجربه هایــی را که تاکنــون با موبایل یــا کامپیوتر 
قــادر به انجام آن نبوده ایــد از نزدیک حس کنید. 
در چنیــن دنیای آمیخته از مجاز و واقعیت، امکان 
خرید و فروش کالا و ملک و حتی ازدواج آواتارها 
هم فراهم شــده است. سنســورهایی در هدست 
واقعیت  مجــازی متاورس وجود دارد که به آواتار 
مجازی شما اجازه می دهد تا تماس چشمی برقرار 
کند و حتی حالت صورت شما را به نمایش بگذارد 
و آواتار دیگری حس و حال شــما را به خوبی درک 
کند و این گونه است که متاورس شما را در فضای 
مجازی غوطه ور می کند و دنیایی متفاوت می سازد 
که در آن کاربران با یکدیگر و با دیگر اجزای محیط 

اطراف خود در تعامل دائم و مستقیم اند.
ادامه در صفحه ۴

سیاست

خبر ادامه از صفحه اول

سال نوزدهم    شماره 4178 شنبه   4 دى 1400

 شرق: «امروز وظیفه همه ما آن است که آن قدر با صمیمیت و دلسوزی 
کار کنیم که گره ها از زندگی مردم باز شــود؛ راه دیگری نداریم. اگر امروز 
که مردم نســبت به حل مشــکلات امیدوار شــده اند، این اتفــاق نیفتد 
دیگر چه زمانی مشکلات حل خواهد شــد؟». این را ابراهیم رئیسی روز 
پنجشنبه در دیدار نمایندگان کهگیلویه و بویراحمد، بوشهر و فارس گفته 
اســت. رئیس جمهور این روزها بر گران نشدن کالاها و اجناس تکیه دارد 
و حتــی روز ۱۴ آذر صراحتا گفته بود که قرار نیســت با افزایش قیمت ها 
مردم را غافلگیر کنیم اما انگار حرف هایش خریدار چندانی ندارد، اتفاقی 
که در چند ماهی که دولت ســیزدهم بر سر کار آمده، بارها اتفاق افتاده 

است.
یکشــنبه هفته پیش، چند روزی مانده به شب یلدا، رئیسی در جلسه 
هیئت دولت تأکید کرد که لازم است روند نظارت بر قیمت کالاها به ویژه 
اقلام ضروری و معیشتی مردم تشدید شود تا شاهد افزایش قیمت برای 
برگزاری این شب نباشیم. او حتی به وزارت جهاد کشاورزی و ستاد تنظیم 
بازار دســتور داد که با تشدید نظارت ها برای بازار شب یلدا کاری کنند که 
مردم برای تهیه اقــلام مورد نیاز خود با کمبود و گرانی قیمت ها مواجه 
نباشــند. برخلاف سال گذشــته که وضعیت کرونا باعث شده بود مردم 
شــب یلدا را در خانه های خود برگزار کنند و دورهمی نداشــته باشــند، 
امســال بسیاری از میهمانی ها برقرار بود و اتفاقا میوه و آجیل نیز فراوان، 
امــا رئیس اتحادیه آجیل و خشــکبار در گفت وگویی اعلام کرد که جیب 
مردم کوچک شــده اســت و مردم تمایلی برای خرید آجیل و خشکبار از 
خود نشان نداده و امســال خرید مردم نسبت به سال گذشته یک چهارم 
شــده است. نایب رئیس اول اتحادیه فروشندگان میوه و سبزی هم گفت 
که میزان خرید میوه در شب یلدا ۱۴۰۰ نسبت به سال گذشته که بیماری 

کرونا در کشور همه گیر شده بود ۳۰ درصد کاهش پیدا کرد.
حرف های بدون عمل رئیس جمهور و گرانی های هفته گذشته باعث 
شد تا فضای مجازی پر شود از انتقاد و گلایه از رئیسی که انگار هنوز باور 
ندارد رئیس جمهور اســت و دولت اوســت که باید اوضاع را سروسامان 
دهد و معلوم نیســت وقتی به گرانی ها و شــرایط مردم اعتراض می کند 
دقیقــا چه کســی را مخاطب حرف های خود می داند. حتی ســخنگوی 
کمیســیون حقوقــی و قضائی مجلس هم در گفت وگو با ایســنا، به این 
شــرایط اعتراض کرد. کاظم دلخوش، گفته بود:  «دســتگاه های نظارتی 
ما در این حوزه متفاوت هســتند و وضعیت شــفافی در این حوزه وجود 
ندارد، از سوی دیگر امکانات را هم باید مورد توجه قرار دهیم، برای مثال 
امکانات ســازمان تعزیرات حکومتی در سطح کشور، امکاناتی نیست که 
بتواند کفاف نظارت گســترده را بدهد، سازمان تعزیرات حکومتی در کل 

کشور ۷۰ یا ۸۰ خودرو و نیروهای محدودی دارد».
او افزود: «وقتی نوسان قیمت افزایش پیدا کند هم نظارت بر قیمت ها 
ســخت می شــود و هم مردم در حوزه نظارت بر قیمت امیدشــان را از 
ناظرین و مســئولین از دست می دهند. زمانی این شرایط برطرف می شود 
که قیمت ها ثابت شود و درآمد مردم با هزینه برابر شود یا درآمدها بیشتر 

از هزینه ها باشــد، این در حالی است که اکنون هزینه های مردم بیشتر از 
درآمدهایشان است و این شرایط مردم را دچار مشکل کرده است، در این 
آشفته بازار نباید انتظار داشت که تعزیرات حکومتی شق القمر کند، کنترل 

و نظارت تعزیرات در چنین شرایطی قابلیت اجرائی ندارد».
گرانی غافلگیرانه خودرو

ایــن اولین بار نبود که رئیس جمهور از بهبــود امور می گفت و اتفاق 
دیگری رخ می داد؛ رئیســی ۱۴ آذر در یک برنامه تلویزیونی شرکت کرده 
و این گونــه گفت: «من قبــلا هم قول دادم اکنون هــم تأکید می کنم که 
مــا در تصمیمات اقتصــادی حتما مردم را غافلگیــر نخواهیم کرد» اما 
چنــد روز بعد ناگهان قیمت های جدید خودرو اعلام شــد و مردم و بازار 
را ســورپرایز کرد. اوضاع چنــان بود که در فضای مجــازی نیز انتقادات 
زیــادی به رئیس جمهــور و اتفاقاتی که برخلاف قولــش روی داده بود، 
صورت گرفت. کاربری در توییتر نوشــت: «رئیسی ۱۴ آذر گفت با افزایش 
قیمت هــا مــردم را غافلگیر نمی کنیم اما در ۱۷ آذر خــودرو ده تا پنجاه 
میلیون تومان گران شــد» یا دیگری توییت کرد: «دســتور رئیسی بیست 
روز هم دوام نداشــت، بــه جای ۱۵ درصد شــاهد افزایش ۱۸ درصدی 
هســتیم». یک نفر دیگر این گونه بــه گرانی خودرو واکنش نشــان داد: 
«به بهانــه زیان ده بودن و افزایش هزینه تولید ۱۸ درصد گذاشــتن روی 
آهن قراضه هــای ایران خودرو و ســایپا. خب اگر این دو تا شــرکت توان 
ندارن درشــون رو تخته کنید و خودرو وارد کنید. تا کی باید آشغال بدین 
به مردم؟!» و یکی نوشــت: «افزایش قیمت خــودرو، آن هم در کمتر از 
گذشت یک ماه از دستور رئیسی مبنی بر عدم افزایش قیمت، دهن کجی 
بود به جایگاه ریاســت جمهوری و کشــتن گربه دم حجله. امروز سر این 

مافیا را نزنی، ۸ سال باید بشینی و هر کاری می کنن فقط تماشا کنی».
جالب آنکه چند روز بعد از اعلام قیمت های جدید، غلامعلی صدقی، 
عضو قضائی شــورای رقابت و معاون نظارت دیوان عالی کشــور گفت 
که اقدامات وزارت صمت و خودروسازان برای گرانی خودرو غیرقانونی 
اســت چون رئیس جمهــور شــخصا دســتور داد که افزایــش قیمتی 
صورت نگیرد. اما ســخنگوی دولت در پاســخ به او عنوان کرد: «دستور 
رئیس جمهور این نبود که قیمت خودرو هرگز افزایش پیدا نکند؛ این بود 

که فرایند قانونی برای افزایش قیمت باید مشخص شود، افزایش قیمت 
خودرو ضروری بود، با نرخ تورم موجود، نمی توان انتظار داشــت کالایی 

با افزایش قیمت مواجه نشود».
خداحافظی با دلار ۴۲۰۰تومانی

یکی دیگر از مواردی که این روزها شــنیده می شود، بحث حذف دلار 
۴۲۰۰تومانی است که این نگرانی را به وجود آورده که این تصمیم چقدر 
بر روند صعودی قیمت ها تأثیر خواهد داشت. رئیسی در خرداد ماه و در 
اوج رقابت های انتخاباتی برای رســیدن به پاستور گفته بود: «دولت باید 
اشــراف کامل بر بازار ارز داشته باشــد تا جلوی سوداگری ها گرفته شود 
و باید فعالیت های اقتصادی غیرمولــد را بی جاذبه کرد، باید کاری کنیم 
تا کسی ســراغ ارز، طلا و زمین برای سودجویی نرود». با این حال دولت 
ســیزدهم لایحه «تأمین مطمئن کالای اساسی، نهاده های دامی، دارو و 
تجهیزات پزشکی و سیاست های جبرانی برای حمایت اقشار آسیب پذیر» 
را که به لایحه «حذف ارز ترجیحی» معروف شــده است به قید فوریت 
به مجلس فرستاد اما فوریت آن رأی نیاورد و قرار است به صورت عادی 
بررسی شــود. اما تقدیم همین لایحه به مجلس نیز باعث شد نرخ دلار 

در بازار آزاد بالا برود.
تبعات چنیــن تصمیمی چنان زیاد خواهد بود که احمد توکلی عضو 
مجمع تشخیص مصلحت نظام را مجبور کرد در نامه ای به رؤسای قوای 
سه گانه بنویســد کنارگذاشــتن ارز ۴۲۰۰تومانی با تصمیمات اتخاذشده 
فعلی بحران زاست و ممکن اســت بحرانی بر بحران اقتصادی بیفزاید. 
او در نامه خود به تبعات این اتفاق پرداخته و نوشــته طبیعی اســت که 
ما نمی توانیم ارز ۴۲۰۰ را همیشــگی کنیم ولی می گوییم نخست چاه را 

بکنید بعد سراغ منار بروید.
ریسمان سیاه و سفید

اتفاق دیگری که این روزها از ســوی دولت شــنیده می شــود و مردم 
را نگران کرده، بحث گران شــدن بنزین اســت. هرچند سخنگوی دولت 
ایــن موضوع را رد کــرد و گفت از نامه معــاون اقتصادی رئیس جمهور 
سوء برداشــت شــده اســت؛ اما گویی دیگر همه ما مانند مارگزیده هایی 
شده ایم که از ریسمان سیاه و سفید هم می ترسیم و باید انتظار گرانی های 
جدید را بکشــیم، حتی اگر سخنگوی دولت گفته باشد: «درباره این طرح 
مقرر شــده به  صورت آزمایشی در دو جزیره قشم و کیش، سهمیه بنزین 
به  جای خودرو ها به افراد اختصاص پیدا کند و قیمت عرضه همان نرخ 
عادی ۱۵۰۰ تومان برای بنزین ســهمیه ای و ۳۰۰۰ تومان برای بنزین آزاد 

است که هیچ تفاوتی با نرخ موجود نخواهد داشت».
رئیس جمهور چند روز پیش در جلســه ســتاد تنظیــم بازار گفت که 
قیمت گذاری عادلانه کالاها به ویژه اقلام اساسی مورد نیاز مردم، ضرورت 
دارد و کرامت و عزت مردم خط قرمز دولت اســت و نباید مورد آســیب 
قرار گیرد. حال باید منتظر باشــیم و ببینیم آیا دولت سیزدهم بالاخره از 
خــط قرمز خود صیانت خواهد کرد یــا آنها نیز مانند مردم روز خود را با 

غافلگیری آغاز خواهند کرد.

دولت هنوز نتوانسته گرانی ها را مهار کند

مردم غافلگیر می شوند یا رئیس جمهور؟

 شرق: هرساله مسئله افزایش بودجه سازمان صداوسیما 
یکی از پرحاشیه ترین مباحث لایحه بودجه بوده و امسال 
هم افزایش چشمگیر بودجه این سازمان عریض و طویل 
بدون بازده سبب انتقادهای تندی به لایحه دولت رئیسی 
شــده اســت. طبق چیزی که در دولت ســیزدهم در نظر 
گرفته شــده، میــزان بودجه اختصاص یافته به ســازمان 
صداوســیمای جمهوری اســلامی ایران در لایحه بودجه 
ســال ۱۴۰۱، رقم پنج هزارو ۲۸۹ میلیارد تومان است. این 
در حالی است که میزان بودجه رسانه ملی در سال جاری، 
سه هزارو ۳۸۴ میلیارد تومان بوده که نشان دهنده افزایش 
۱۹۰۵ میلیارد تومانی و رشــد ۵۶ درصدی اســت. بودجه 
این سازمان در سال گذشــته نیز حاشیه ساز بود، زیرا سال 
گذشــته بودجه صداوسیما با افزایش ۲۴ درصدی و ۹۳۴ 
میلیارد تومانی در ســال نســبت به ســال ۹۹ و همچنین 
افــزون بر این، اعتبــاری بالغ بر ۲۸۵۰ میلیــارد تومان نیز 
به عنــوان درآمد اختصاصی بــرای این ســازمان در نظر 
گرفته شــده بود که نسبت به بودجه سال ۹۹ افزایشی ۳۰ 
درصدی داشــت. سال گذشته در کنار انتقادها به افزایش 
بودجه صدواوسیما، جنجال اصلی در بودجه صداوسیما 
بــه بحث افزایش مالیات اپراتور های تلفن همراه با هدف 
حمایت از تولید و محتوا و فعالیت های فرهنگی و نظارت 
در فضای مجازی سه هزار میلیارد تومانی ربط داشت که 
سبب گرانی خدمات اینترنت در کشور می شد. افزایش سه 
هزار میلیارد تومانی مالیات اپراتور ها آن هم در شــرایطی 
که کرونا مدارس، دانشگاه و اغلب کسب وکار ها را مجازی 
کرده و استفاده از اینترنت را افزایش داده، تنها به افزایش 
بار مالی بیشــتر بر اســتفاده کنندگان اینترنت می انجامد. 
موضوعی که به نظر می رســد برای نماینــدگان آن گونه 
که باید، مهم نبود اما ســؤال اساسی همان زمان این بود 
که صداوســیما که فرکانس هــای ۷۰۰ و ۸۰۰ مگاهرتز را 
که برای افزایش ســرعت و پهنای باند اینترنت مورد نیاز 
اســت آزاد نمی کند، چرا باید واریزی بابت تولید و محتوا 
در شــبکه مجازی در اختیار بگیــرد؟! در نهایت نیز مانند 
همیشه این صداوسیما بود و هست که در موضع طلبکار 
قرار دارد و از کســری بودجــه و ناتوانی در تأمین هزینه ها 
به  دنبال افزایش بودجه خود است، بدون آنکه مشخص 
باشــد این افزایش بودجه چگونه هزینه می شــود و چرا 
صداوسیما با عملکرد ضعیف خود مخاطبان شبکه های 
ماهواره ای را چند برابر کرده است.  این روزها نیز با تقدیم 
لایحه بودجه ۱۴۰۱ کشــور به مجلس، سهم دستگاه های 
دولتــی در بودجه ســال آینده به تفکیک تعیین شــده و 
مشخص شده اســت که بودجه صداوســیما از بیشترین 
افزایش  برخوردار اســت. بودجه دولتی صداوســیما که 
البته جدا از درآمدهای دیگر آن اســت، در ســال آینده به 
۵۳۰۰ میلیارد تومان خواهد رسید. این مبلغ در سال جاری 
۳۴۰۰ میلیارد تومان بود که افزایش ۵۶ درصدی را تجربه 
خواهد کرد.  صداوســیما ســازمان عریض و طویلی است 
که از بخش های مختلف بودجه می گیرد و همان طور  که 

سال گذشته سهم صداوسیما از مالیات بر اپراتور های تلفن 
همــراه با هدف حمایت از تولیــد و محتوا و فعالیت های 
فرهنگــی و نظــارت در فضــای مجــازی جنجال آفرین 
شــد، امســال هم برای حمایت از صداوســیما و افزایش 
درآمدهای آن قرار شد بخشی از سهم بیمه شخص ثالث 
به این ســازمان اختصاص یابد؛ حالا در بودجه ۱۴۰۱ قرار 
است از بیمه شخص ثالث نیز سهم ببرد. براساس لایحه 
بودجه ســال آینده و تبصره ۱۰ قضائی، انتظامی و دفاعی؛ 
شرکت های بیمه ای موظف اند ۵۰۰ میلیارد تومان از اصل 
حق بیمه شــخص ثالث دریافتــی را به صورت ماهانه به 
خزانه داری کل کشــور واریز کنند. به ایــن معنا که منابع 
حاصله در اختیار سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای 
کشــور، نیروی انتظامی، ســازمان اورژانس، هلال احمر و 
صداوســیما قرار می گیرد تا در ردیف هــای مربوط به این 
دســتگاه ها منجر به کاهش تصادفات و مرگ ومیر و برای 
ساخت برنامه های فرهنگ سازی در جهت کاهش حوادث 
رانندگی هزینه شــود. در قانون بودجه ســال ۱۴۰۰ در این 
زمینه نام صداوسیما و هلال احمر دیده نمی شود. از سوی 
دیگر براساس لایحه بودجه سال ۱۴۰۱، بودجه صداوسیما 
بیش از پنج هزارو ۲۸۹ میلیارد تومان است.  بودجه گرفتن 
صداوسیما از بیمه شخص ثالث چه آثار منفی ای به  دنبال 
دارد؟ حسن خوشپور، مدیر سابق سازمان برنامه و بودجه، 
دراین باره به تجارت نیوز گفته اســت: «به  طور کلی بیمه 
شخص ثالث یک رشته ســودآور نیست. بیشتر شرکت ها 
سود خود را از محل ســرمایه گذاری ذخایرشان به دست 
می آورند». او می گوید: «اگر شــرکت های بیمه موظف به 
پرداخت چنین وجوهی شــوند، این موضوع روی ساختار 
مالی آنها به شــدت تأثیر منفــی دارد».  در همین راســتا 
غلامرضا ســلیمانی، رئیس بیمه مرکزی، نیز به ایلنا گفته 
است: «این به معنای افزایش حق بیمه و دست در جیب 
مردم کردن اســت و از سوی دیگر با گران شدن بیمه، فرار 
از بیمه افزایش پیــدا می کند». رئیس بیمه مرکزی اظهار 
کــرد: «در بودجه ســال آینــده برای بودجه صداوســیما 
و هلال احمــر هم اســتفاده از بیمه شــخص ثالث دیده 
شــده اســت، به  طوری  که ۵۰۰ میلیارد تومان ســهم این 

بخش ها است. غلامرضا ســلیمانی در مراسم «رونمایی 
از ســامانه های الکترونیک خدمات رسانی صندوق تأمین 
خسارت های بدنی در راستای پرداخت، تسهیل و تسریع در 
حمایت از آسیب دیدگان سوانح رانندگی» با انتقاد از محل 
مصرف اعتبارات بیمه شخص ثالث اظهار کرد: متأسفانه 
بیمه شــخص ثالث به جای اینکه به مجروحان برســد، 
صرف بخش های دیگر می شــود، به  طوری  که ۳۰ درصد 
از این مبلغ خارج از شــرکت های بیمه است. او افزود: در 
بودجه ســال آینده برای بودجه صداوسیما و هلال احمر 
هم اســتفاده از بیمه شخص ثالث دیده شــده است، به  
طوری  که ۵۰۰ میلیارد تومان ســهم این بخش هاســت». 
رئیس بیمه مرکــزی ادامه داد: «این بــه معنای افزایش 
حق بیمه اســت که دســت در جیب مردم کردن است و 
از ســوی دیگر با گران شدن بیمه، فرار از بیمه افزایش پیدا 
می کند». سلیمانی با اشاره به عملکرد و وظایف صندوق 
خســارت های بدنی اظهار کرد: عده ای هستند که وسایل 
نقلیه آنها بیمه ندارد یا بیمه شــخص ثالث منقضی  شده 
که پس از تصادف با مشکلات متعددی مواجه می شوند، 
حتی برخی  از افراد بعــد از تصادف فرار می کنند، ازاین رو 
دولت بــرای کمک به این افراد پس از وقوع ســانحه که 
شــرکت های بیمه ای تعهدی در برابر آنها ندارد، صندوق 
خســارت های بدنی را راه اندازی کرده اســت». وی با بیان 
اینکه این صندوق برای کســانی که از تصادف با وســایل 
نقلیه فاقد بیمه زیان دیده اند و رانندگان این وسایل نقلیه 
یار دوازدهم است و می تواند بخشی از مشکلات این خانوار 
را برطرف کند، با اشاره به تعداد خودروهای فاقد بیمه در 
کشــور گفته است: در کشورمان تقریبا ۲۵ میلیون دستگاه 
خودرو وجــود دارد که از این تعداد ۲۳میلیون و ۵۰۰ هزار 
دستگاه بیمه شــده اند و مابقی یا فرسوده هستند یا فاقد 
بیمه. او با اشاره به وظایف این صندوق اظهار کرد: جبران 
خسارت های واردشده به اشخاص ثالث فاقد بیمه، آزادی 
زندانیــان حــوادث رانندگی غیرعمد، پرداخت خســارت 
مابه التفــاوت دیــه زن و مــرد از جملــه وظایف صندوق 
خســارت های بدنی محسوب می شــود. او تأکید کرد: در 
ســال گذشته این صندوق مانع از زندانی شدن هفت هزارو 

۲۶۵ نفر شد و در سال گذشته بیش از ۱۶ هزار میلیارد ریال 
پرداخت خسارت داشته ایم.

هرچند عضو کمیســیون برنامه و بودجــه در دفاع از 
افزایش بودجه صداوسیما گفته است: طبق قانون برنامه 
ششم توســعه، ســهم دولت در بودجه صداوسیما باید 
معادل هفت دهم درصد بودجه عمومی کشــور تعریف 
شــود که در طول پنج سال گذشــته نه تنها هیچ  وقت این 
قانون به  طور کامل اجرا نشــده، بلکه شــاهد هستیم که 
دولت برای ســال آینــده بیش از ۹۰ درصد رشــد فروش 
پیام های بازرگانی در نظر گرفته که این امر جدای از تحمل 
مخاطبان رســانه ملی، در شــرایط اقتصادی امروز کشور، 
امری نشــدنی و غیرواقعی اســت. رجب رحمانی با بیان 
اینکه افزایش ۵۶ درصدی بودجه صداوســیما در لایحه 
بودجه ســال آینده واقعیت نــدارد، دراین باره توضیحاتی 
ارائــه داد. او در واکنش به اخبار برخی رســانه ها درباره 
افزایــش ۵۶ درصــدی بودجه ســازمان صداوســیما در 
لایحه بودجه ۱۴۰۱ اظهار کرد: آنچه به اســم رشد بودجه 
صداوسیما عنوان شده، به معنای بودجه اختصاص یافته 
از ســوی دولت نیست و حاصل جمع بودجه تعریف شده 
از ســوی دولــت و درآمدهای ســازمان از محل آگهی ها 
و دیگر درآمدهــای اختصاصی اســت. او در توضیح این 
نکته گفت: براســاس لایحه بودجه ۱۴۰۱، بودجه سازمان 
صداوســیما کمتــر از ۴۰ درصد افزایش یافتــه و عدد ۵۶ 
درصد، ناشی از جمع درآمدهای ناشی از تبلیغات و آگهی، 
با دیگر بودجه های سازمان است و البته معنایی جز اجبار 
صداوســیما به فروش بیشتر تبلیغات و پیام های بازرگانی 
ندارد. البته او در انتقاد از افزایش درآمد حاصل از تبلیغات 
گفت: شاهد هستیم که دولت برای سال آینده بیش از ۹۰ 
درصد رشــد فروش پیام های بازرگانــی در نظر گرفته که 
این امر جدای از تحمل مخاطبان رســانه ملی، در شرایط 
اقتصادی امروز کشور، امری نشــدنی و غیرواقعی است. 
جعفر قادری، عضو کمیته اصلاح ساختار بودجه مجلس 
نیز در موضع حمایت از افزایش بودجه صداوسیما، با بیان 
اینکه استقلال رسانه ملی از نگاه های سلیقه  ای دیگر قوا 
در کسب اعتبار و جلب اعتماد مخاطب بسیار مهم است، 
افزود: اگر بودجه  ای در اختیار صداوسیما گذاشته می شود، 
باید تخصیص و محقق شدن آن از نگاه  های سلیقه  ای دور 
شــود و به رسانه ملی اجازه داده شــود تا بدون توجه به 
نگاه های سلیقه ای افراد یا مشاوران سران قوا برنامه  سازی 
کند تا نیازی به فروش آنتن نداشــته باشد.  آنچه مشخص 
است نمایندگان مجلس مانند سال گذشته حامی افزایش 
بودجه صداوســیما به هر قیمتی هســتند و کیفیت پایین 
عملکرد این رسانه و ریزش مخاطبان آن هم اهمیتی برای 
بهارستان نشینان ندارد؛ بنابراین نه تنها این بودجه حتی از 
جیب مردم و بیمه شــخص ثالث تأمین خواهد شد بلکه 
مانند سال های گذشــته از حسابرسی و تحقیق و تفحص 
از عملکرد ســازمان و نحوه تخصیص بودجه هم خبری 

نخواهد بود.

حواشی افزایش بودجه صداوسیما
از رشد 56 درصدى تا سهم خواهى از بیمه شخص ثالث


